
   

 

Utlåtande 2010:124 RI (Dnr 113-2157/2010, 322-3846/2007, 327-

1589/2009, 319-1119/2010, 019-2688/2007, 304-2727/2009, 327-372/2009, 

326-711/2009, 327-1649/2010) 

 

 

Uppföljning av budget 2010 - Tertialrapport 2 med del-

årsbokslut per den 31 augusti 2010 
Kommunstyrelsen: Uppdrag att ta fram policy för sponsring i skolan 

Kommunstyrelsen: Uppdrag att utveckla ett administrativt stödsystem för 

avtalsförvaltning 

Trafik- och renhållningsnämnden: Upphandling av elenergi för trafik-

kontorets elförbrukning 

Stadsbyggnadsnämnden: Arvode för ordförande i byggnadsdelegerade 

Idrottsnämnden: Upprustning och modernisering av Stadion 2010 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden: Stockholms vattenprogram – lägesrap-

port till kommunfullmäktige 

Äldrenämnden: Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom äldreom-

sorgen 

Äldrenämnden: Uppföljning av ramavtal om enstaka platser, stadens 

vård- och omsorgsboende för äldre, hemtjänst i kommunal regi och privat 

regi samt ledsagning och avlösning enligt LSS och SoL 2009 

Socialtjänst- och arbetsmarknadsnämnden: Förändringar i avgiftssyste-

met inom stöd och service till personer med funktionsnedsättning 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Delårsbokslut per 31 augusti 2010 för Stockholms stad godkänns. 

2. Budgetjusteringar enligt kommunfullmäktiges beslut (utl. 2010:93) om 

Stimulans för Stockholm – en investering i kvalitetsutveckling, revide-

ras och verkställs med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteut-

låtande. 

3. Revidering av årsmål på indikatorer godkänns enligt bilaga 3 till stads-



 

ledningskontorets tjänsteutlåtande. 

4. Ordförandeskapet för stadens beslutande genomförandegrupp, för ut-

byggnad av särskilda boenden för personer med funktionsnedsättning, 

överförs från socialtjänst- och arbetsmarknadsnämnden till kommun-

styrelsen. 

5. Uppdraget att utarbeta förslag till policy för sponsring inom skolverk-

samheten i Stockholm stad, dnr 322-3846/2007, besvaras med vad som 

sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

6. Uppdraget att utveckla ett administrativt stödsystem för avtalsförvalt-

ning enligt lagen om valfrihetssystem, dnr 327-1589/2009, besvaras 

med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

7. Trafik- och renhållningsnämndens upphandling av elenergi med elcer-

tifikat, dnr 319-1119/2010, godkänns med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

8. Arvode för ordförande i byggnadsdelegerade, dnr 019-2688/2007, av-

slås med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

9. Idrottsnämnden medges rätt att genomföra upprustning och modernise-

ring av Stadion omfattande investeringsutgifter om 74,0 miljoner kro-

nor, inklusive tidigare nedlagda utgifter. Investeringsutgifter för 2010 

får inrymmas i idrottsnämndens befintliga investeringsbudget. Utgifter 

för efterföljande år beaktas i budget. 

10. Idrottsnämnden uppmanas att ta fram en långsiktig underhålls- och in-

vesteringsplan för Stadion och som tydligt beskriver hur den ska ut-

vecklas med avseende på idrottens och andra verksamheters behov.  

11. Centralupphandling av betalväxeltjänst genomförs med vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Kommunstyrelsen ges i upp-

drag att besluta om förfrågningsunderlag, meddela tilldelningsbeslut 

samt teckna avtal med vald leverantör för betalväxeltjänst. 

12. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att utveckla e-handel för medborgare i 

syfte att boka och betala för varor och tjänster som staden erbjuder. 

13. Till följd av förändringar i stadens it-organisation samt ändrade affärs-

strategiska överväganden revideras centralupphandlingslistan med vad 

som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Finanspolicyn för kommunkoncernen Stockholms stad inklusive däri 

angivna ramar för total extern upplåning samt intern utlåning och bor-

gensteckning för bolagen fastställs, bilaga 4 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande.  

15. Lägesrapport för Stockholms vattenprogram, dnr 304-2727/2009, god-

känns.  



 

16. Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom äldreomsorg, dnr 327-

372/2009, godkänns med vad som sagts i stadsledningskontorets tjäns-

teutlåtande. 

17. Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom stöd och service till 

personer med funktionsnedsättning, dnr 326-711/2009, godkänns med 

vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

18. Lönekartläggningsverktyget BAS ska inte längre användas till förmån 

för en samordnad och enhetlig process utifrån Sveriges Kommuner och 

Landstings analysverktyg Lönelänken med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

19. Riktlinjer för distansarbete i Stockholms stad upphör att gälla med vad 

som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

20. Möjligheten till prenumeration av SL-kort via löneavdrag upphör att 

gälla från och med den 30 april 2011 med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 år 2010 för Stockholms stad godkänns.  

2. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 

156,8 miljoner kronor. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. 

Till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2010 års 

budget. 

3. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar om revidering av 

kommunfullmäktiges beslut (utl. 2010:93) om Stimulans för Stock-

holm – en investering i kvalitetsutveckling, medges nämnderna budget-

justering med 152,0 miljoner kronor för ökade nettokostnader, vidare 

tillförs Central medelsreserv: 2. Till kommunstyrelsens förfogande för 

oförutsedda behov 88,0 miljoner kronor.  

4. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader för pre-

stationsförändringar med 760,5 miljoner kronor. Finansiering sker ur 

Central medelsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för presta-

tionsförändringar i 2010 års budget. 

5. Nämnderna medges budgetjustering för ökade utgifter inom invester-

ingsplanen med 0,5 miljoner kronor. Finansiering sker genom att om-

disponera i Central medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande 

för oförutsedda investeringsutgifter i 2010 års budget. 

6. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 7,2 

miljoner kronor. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamå-

let budgeterade medel under Kommunfullmäktige m.m. i 2010 års 



 

budget. 

7. Nämnderna medges projektmedel för att motverka hemlöshet om 0,5 

miljoner kronor. Finansiering sker genom att ta i anspråk i tidigare 

bokslut avsatta medel. 

8. Nämnderna medges stimulansbidrag med 37,1 miljoner kronor för in-

komna ansökningar för utbyggnad av förskolelokaler, under förutsätt-

ning att kraven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag upp-

fylls. Beslut om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskole-

lokaler gäller tidsbegränsat till och med 2011.  

9. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

385,3 miljoner kronor för redovisade omslutningsförändringar samt för 

övriga omfördelningar och justeringar enligt bilaga 2 till stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

10. Östermalms stadsdelsnämnds hemställan om avveckling av resultaten-

het Rio Servicehus godkänns.  

11. Rapport om uppföljning av ramavtal om enstaka platser, stadens vård- 

och omsorgsboende för äldre, hemtjänst i kommunal regi och privat 

regi samt ledsagning och avlösning enligt LSS och SoL 2009, dnr 327-

1649/2010, godkänns. 

12. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar om centralupp-

handling av betalväxeltjänst delegeras fastställandet av förfrågnings-

underlag, meddelande av tilldelningsbeslut samt tecknande av avtal 

med vald leverantör avseende betalväxeltjänst till stadsdirektören. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Sten Nordin anför följande. 

 

Ärendet 

 

Ärendet innehåller stadens tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 

2010. 

 

Beredning 

 

Ärendet har beretts av stadsledningskontoret. 

Stadsledningskontoret har analyserat samtliga nämnders tertialrapporter per 

den 31 augusti med delårsbokslut och helårsprognoser i förhållande till budget 

2010. 



 

Stadsledningskontoret bedömer att samtliga tre inriktningsmål uppfylls un-

der året. Av verksamhetsmålen bedömer stadsledningskontoret att 10 av 14 

uppfylls under året. Verksamhetsmålen Stockholm ska bli norra Europas mest 

företagsvänliga stad, stockholmarna ska uppleva ett rikt, varierat och tillgäng-

ligt kultur och idrottsliv, Stockholm ska upplevas som en ren, vacker och trygg 

stad samt verksamhetsmålet Stockholms förskolor och skolor ska ge alla ökad 

kunskap och utveckling i en trygg miljö, bedöms uppfyllas delvis. 

Helårsprognosen för 2010 års resultat uppgår till ett överskott på 2 094,7 

miljoner kronor. Nämnderna redovisar ett prognostiserat överskott jämfört 

med budget om 119,6 miljoner kronor för driftverksamheten före resultatdis-

positioner, inklusive kapitalkostnader samt efter tillstyrkta budgetjusteringar 

och övriga korrigeringar. 

Periodens resultat uppgår till 2 705,3 miljoner kronor. I tertialrapport 2, 

2009 var resultatet 1 214,4 miljoner kronor. Periodens resultat beror i huvud-

sak på att skatteintäkterna väntas bli högre än beräknat tack vare en gynnsam-

mare situation på arbetsmarknaden. Verksamheternas positiva resultat samt 

realisationsvinster bidrar även till stadens resultat. Periodens resultat enligt 

balanskravet uppgår till 2 471,6 miljoner kronor.  

Kommunkoncernens resultat per 31 augusti 2010 uppgår till 6 158,0 miljo-

ner kronor, motsvarande resultat per 31 augusti 2009 var 4 842,8 miljoner 

kronor. 

Stadens investeringsutgifter netto per 31 augusti 2010 uppgår till 1 743,7 

miljoner kronor (2 247,1), en minskning med 503,4 miljoner kronor jämfört 

med samma tid föregående år. Helårsprognosen för 2010 uppgår till 3 405,8 

miljoner kronor inklusive Central medelreserv 4 om 88,0 miljoner kronor. 

 

Mina synpunkter 

 

Budgetuppföljningen och delårsbokslutet för Stockholms stad per den 31 au-

gusti 2010 visar på en god budgetföljsamhet och måluppfyllelse. Det är resul-

tatet av en ansvarsfull ekonomisk politik. 

Kommunfullmäktiges tre övergripande inriktningsmål, Staden ska vara en 

attraktiv, trygg och växande stad för företag och besök, Kvalitet och valfrihet 

ska utvecklas och förbättras, och Stadens verksamheter ska vara kostnadsef-

fektiva, för stadens verksamheter bedöms uppfyllas. Av de 14 specifika inrikt-

ningsmål uppfylls 11 helt och de övriga 3 delvis. Berörda nämnder och styrel-

ser uppmanas att vidta nödvändiga åtgärder för att de specifika inriktningsmå-

len ska vara uppfyllda till årsredovisningen. 



 

Stadens satsningar på att förbättra förutsättningarna för stadens näringsliv 

fortsätter. Stadens bolag, nämnder och förvaltningar har uppmärksammats i sitt 

arbete med att öka tillgängligheten och påskynda hanteringen av ansökningar 

genom exempelvis e-tjänster. Stockholm har under året stått som värdstad för 

flera stora evenemang där firandet i samband med kronprinsessbröllopet för-

tjänar att framhållas särskilt. Med ett stort genomslag i internationell media 

uppmärksammades Stockholm som besöks- och evenemangsstad. 

Staden har också arbetat med att främja Stockholm som etableringsort ge-

nom att bland annat medverka vid världsutställningen i Shanghai i Kina. Den 

svenska paviljongens seminarier och aktiviteter genomfördes tillsammans med 

partners inom akademin, näringslivet, statliga bolag och andra kommuner. 

Satsningen ”Jobb istället för bidrag” har fortsatt och utvecklingen där har 

varit fortsatt positiv under perioden fram till den 31 augusti 2010. Andelen 

aspiranter som är självförsörjande tre månader efter avslut vid Jobbtorg Stock-

holm är 80 % vilket är 5 % högre än kommunfullmäktiges målsättning på 75 

%. Andelen av befolkningen som är beroende av ekonomiskt bistånd uppnår 

också kommunfullmäktiges mål på 3,5 % med ett utfall på 2,4 %.  

Arbetet med att staden ska värna och utveckla en hållbar livsmiljö har fort-

satt. Viktigaste områden för stadens arbete inom dessa frågor är inom hållbara 

transporter och hållbar energianvändning, här arbetar staden aktivt med att 

minska energianvändningen i stadens lokaler och fastigheter genom upprust-

ningar och renoveringar samt en förnyelse av stadens fordonsflotta. 

Fler bostäder är avgörande för att Stockholm ska fortsätta att utvecklas och 

växa och är därför ett prioriterat mål för staden. Samtidigt är det viktigt att de 

livsmiljöer som vi skapar och utvecklar är långsiktigt attraktiva och därför är 

det viktigt att det blir en god balans mellan hög utvecklingstakt och en närva-

rande lyhördhet. Förändringar har genomförts hos stadsbyggnadskontoret för 

att höja takten i planarbetet så att en fortsatt hög byggnadstakt kan hållas. 

Staden har som målsättning att det ska finnas en blandning av upplåtelse-

former för bostäder såväl i innerstaden som i ytterstaden. Därför har arbetet 

med att låta invånare i ytterstaden friköpa sina kommunala hyresrätter fortsatt 

med 3 092 friköp. 

Framkomligheten i Stockholm och regionen ska öka och därför planeras 

och pågår ett antal nya infrastrukturprojekt som kommer att underlätta Stock-

holms utveckling. Den första etappen av modern spårvagn som en del av sta-

dens nya infrastruktur invigdes i augusti 2010. Trafik- och renhållningsnämn-

den har även inlett arbetet med en gemensam cykelplan för inner- och yttersta-

den. 



 

Kultur- och idrottslivet i Stockholm ska vara rikt, varierat och tillgängligt. 

Under perioden genomfördes bland andra evenemangen Kulturfestivalen, 

UNG08 och Kulturnatten. Bygget av den nya Stockholmsarenan har påbörjats 

under perioden och beräknas vara färdigställd 2012. Stockholms Stadion står 

inför stora investeringar och en långsiktig underhålls- och investeringsplan ska 

tas fram. I detta arbete är det viktigt att se till framtida verksamhet och behov 

samt att se till hur Stadion utnyttjas bäst för Stockholms idrottsliv. 

Inom förskolan fortsätter arbetet med att tillfredställa den höga efterfrågan 

på barnomsorg och förskola i samband med ett ökat antal barn. Staden har 

under perioden klarat barnomsorgsgarantin förutom i ett fåtal fall. Dock är det 

inte tillfälle att slå sig till ro utan Stockholms stad måste fortsatt sträva mot att 

upprätthålla garantin i samtliga fall. Därutöver uppmanas nämnderna att vidta-

ga åtgärder för att kommunfullmäktiges mål om barngruppernas storlek upp-

nås. 

Inom skolan fortsätter arbetet med att skapa en skola av hög kvalitet. En 

brukarundersökning visar att de frågor som elever prioriterar är att arbeta utan 

att bli störd, intresse och lust till lärande samt kunskap om mål och krav. Här 

måste utvecklingsarbetet fortsätta med insatser för att skapa goda studiemiljöer 

samt goda studieförutsättningar för Stockholms elever. Skolans huvuduppgift 

är att förmedla kunskap. Under den förra mandatperioden påbörjades en rad 

genomgripande förändringar av skolpolitiken i Stockholms stad. Grunden är 

lagd för en skola med fokus på kunskap, trygghet och studiero. Utvecklingen 

av äldreomsorgen fortsätter där arbetet med att förbättra kvaliteten på maten 

och upplevelsen kring måltiden är centralt. Kompetensutvecklingssatsningar 

har ägt rum och höjt kompetensen bland personalen inom exempelvis demens-

vården. Stadens utvecklingsprogram för enhetschefer och biträdande en-

hetschefer inom äldreomsorgen har startat och medverkar till att säkerställa 

en äldreomsorg av hög kvalitet till stadens invånare. 

Stöd och service till personer med funktionsnedsättning är ett fortsatt prio-

riterat område. Årets brukarundersökningar indikerar att kommunfullmäktiges 

mål för området kommer att uppnås. Dock är det viktigt med en fortsatt hög 

byggnadstakt för omsorgslägenheter för vuxna och att större exploateringspro-

jekt aktivt undersöker möjligheten att bygga ut beståndet. 

Helårsprognosen för 2010 års resultat uppgår till ett överskott på 2 094,7 

miljoner kronor. Nämnderna redovisar ett prognostiserat överskott jämfört 

med budget om 119,6 miljoner kronor för driftverksamheten före resultatdis-

positioner, inklusive kapitalkostnader samt efter tillstyrkta budgetjusteringar 

och övriga korrigeringar. 



 

Periodens resultat uppgår till 2 705,3 miljoner kronor. I tertialrapport 2, 

2009 var resultatet 1 214,4 miljoner kronor. Periodens resultat beror i huvud-

sak på två saker. För det första det tillfälliga konjunkturstöd som regeringen 

beslutat om som för perioden uppgår till 694 miljoner kronor och för det andra 

att skatteintäkterna väntas bli högre än beräknat tack vare en gynnsammare 

situation på arbetsmarknaden. Verksamheternas positiva resultat samt realisa-

tionsvinster bidrar även till stadens resultat. Periodens resultat enligt balans-

kravet uppgår till 2 471,6 miljoner kronor. 

Kommunkoncernens resultat per 31 augusti 2010 uppgår till 6 158,0 miljo-

ner kronor, motsvarande resultat per 31 augusti 2009 var 4 842,8 miljoner 

kronor. 

Stadens investeringsutgifter netto per 31 augusti 2010 uppgår till 1 743,7 

miljoner kronor (2 247,1), en minskning med 503,4 miljoner kronor jämfört 

med samma tid föregående år. Helårsprognosen för 2010 uppgår till 3 405,8 

miljoner kronor inklusive Central medelreserv 4 om 88,0 miljoner kronor. 

Under perioden har ett antal viktiga beslut fattats av kommunfullmäktige. 

Exploateringsnämnden medgavs rätt att fortsätta genomförandet av projekt 

Norra Station omfattande totala investeringsutgifter om 10 400,0 miljoner 

kronor och försäljningsinkomster om 8 250,0 miljoner kronor. Grön IT-strategi 

för staden, Vision Söderstaden 2030, samt detaljplanen för Stockholmsarenan 

och Globenområdet antogs. Exploateringsnämnden medgavs rätt att fortsätta 

genomförandet av projekt Slussen omfattande totala investeringsutgifter om 

8 000,0 miljoner kronor. Den viktiga konjunktur- och upprustningssatsningen 

Stimulans för Stockholm fick förnyat mandat av kommunfullmäktige. 

Stockholm har fortsatt god ordning på stadens finanser, vilket är mycket 

positivt. Det gör att när konjunkturen nu visar tecken på fortsatt positiv utveck-

ling får staden utökade resurser och handlingsutrymme att investera i satsning-

ar för framtiden. Viktigt att beakta är att regeringens tillfälliga konjunkturstöd 

är bidragande orsak till stadens goda finansiella situation. Eftersom konjunk-

turstödet är tillfälligt är det av särskild vikt att dessa medel satsas på ett sådant 

sätt att de långsiktigt kommer staden och dess invånare till gagn. Arbetet för 

att uppnå kommunfullmäktiges mål fortsätter och ett förbättrat ekonomiskt 

läge skapar ett utrymme att dels flytta fram redan planerade investeringar, dels 

inleda nya satsningar. Men det är genom att förvalta stadens resurser på ett 

ansvarfullt sätt genom väl avvägda prioriteringar och god budgetdisciplin som 

Stockholms stad kan fortsätta utvecklas till dess fulla potential. 

 

 



 

Bilagor 

1. Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande av den 26 oktober 2010 med 

underbilagor 

2. Remissammanställning av ärendet om ”Förändringar i nuvarande av-

giftssystem inom äldreomsorgen” (dnr 327-372/2009) 

3. Remissammanställning av ärendet om ”Förändringar av nuvarande av-

giftssystem inom stöd och service till personer med funktionsnedsätt-

ning” (dnr 326-711/2009) 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Tomas Rudin (S) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande: 

1. Godkänna uppföljningen i enlighet med nedanstående. 

2. Förändringen av avgiftssystemen inom äldreomsorgen godkänns i enlighet 

med nedanstående. 

3. Förändringen av avgiftssystemen inom stöd och service till personer med funk-

tionsnedsättning godkänns i enlighet med nedanstående. 

4. Därutöver anföra följande: 

 

Uppföljningen av budget 2010 hade givetvis sett annorlunda ut om det inte hade varit 

en borgerlig budget som var föremål för uppföljning. Givet beslutad budget och poli-

tisk majoritet så följer också föreliggande resultat. 

Det är glädjande att det prognostiserade resultatet för helåret är positivt. Samtidigt 

ska hållas i åtanke att det goda resultatet dels kan kopplas till det tillfälliga konjunktur-

stöd som minskar kraftigt framöver, och dels att de positiva resultaten också baserar 

sig på besparingar som urholkar kvaliteten i verksamheterna.  

Staden når enbart delvis målet ”Stockholm ska bli norra Europas mest företagsvän-

liga stad”, samtidigt som man inte når målet om antalet avslutade aspiranter tre måna-

der efter inskrivning på Jobbtorg. Även om det är positivt att jobbtorgen för vissa 

aspiranter leder till egen försörjning, är stadens mål otydligt formulerade på ett sätt 

som gör det svårt att följa upp hur många av de avslutade som verkligen fått jobb. 

Under andra tertialen 2010 gick 26,6 procent av aspiranterna till jobb eller studier. Att 

andelen inte är högre visar att jobbtorgen inte har fått tillräckliga redskap för att ytter-

ligare minska arbetslösheten i gruppen. Fyra av tio inskrivna på jobbtorgen saknar 

grundläggande gymnasieutbildning. Samtidigt har jobbtorgen mycket små möjligheter 

att erbjuda utbildning. Detta är feltänkt.  

Den borgerliga majoriteten har valt att göra nedskärningar på förskoleverksamhe-

ten. Det har inneburit större grupper och försämrad personaltäthet. Närmare 20 procent 

av småbarngrupperna och ca 25 procent av storbarngrupperna är större än kommun-



 

fullmäktiges mål på 14 respektive 18 barn. Siffrorna för stadsdelarna visar att endast 

en av 14 stadsdelnämnder klarar målen om barngruppernas storlek. 

Utbildningsnämnden redovisar ett underskott innan resultatdispositioner och 

många skolor har prognoser som visar mot underskott i slutet av året. Det är oroväck-

ande att det verksamhetsstöd som inrättats tidigare i år, trots att alla ansökningar ännu 

inte har behandlats, överstiger budgeten med 70 miljoner kronor. Extra allvarligt är det 

att pengarna för att finansiera detta kommer att tas från det socioekonomiska anslaget, 

vilket i sin tur leder till att de skolor som har de största behoven återigen får de största 

nedskärningarna.  

Siffran som redovisar elevernas trygghet i skolan är fortfarande skrämmande låg. 

Endast 42 % av eleverna i åk 8 och 67 % av eleverna i gymnasiet år 2 kan arbeta utan 

att bli störda. För att öka tryggheten i skolan och skapa bättre studiero för alla elever 

behövs mindre klasser och mindre undervisningsgrupper. 

Målet att Stockholm ska upplevas som en ren, vacker och trygg stad bedöms enbart 

uppnås delvis. Staden har inte haft beredskap för den snörika vintern, något som både 

inneburit svårigheter med snöröjning och snöbortforsling samt att vårstädningen förse-

nades. Vidare har  

Brukarundersökningar visar en sjunkande nöjdhet bland stockholmarna med såväl 

stadens kultur- som idrottsliv. Parallellt med att staden fokuserat på festivaler, framför 

allt LOVE Stockholm, tvingas kulturen i stort i allt högre grad söka sin egen finansie-

ring genom sponsring. Antalet besök i sim- och idrottshallar minskar och årsmålet om 

3 500 000 besökare beräknas inte nås. Detta kan kopplas till höjda avgifter. 

Staden når inte målet om max 5 procent sjukfrånvaro för stadens personal, samti-

digt som stora besparingar i stadens budget har motiverats utifrån att de ska hämtas 

hem genom just minskad sjukfrånvaro. Det är tydligt att en verklig minskning av sjuk-

talen behöver mötas med flera olika friskvårdsinsatser.  

Incitamenten för stadsdelsnämnderna att bygga gruppbostäder är fortfarande inte 

tillräckliga, vilket har lett till att majoritetens tidigare mål om att bygga 200 nya 

gruppbostäder för personer med funktionsnedsättning är mycket långt ifrån att uppnås. 

Inte ens det sänkta målet om 100 gruppbostäder kommer att nås.  

Minskningen av stadens mest utsatta hemlösa är endast marginell. Målet att halvera 

denna hemlöshet till 2013 tycks synnerligen orealistiskt med majoritetens politik. Med 

dagens takt tyckts det snarare dröja in på 2100-talet innan halveringen är uppnådd.  

Vad gäller stadens öppenvårdsinsatser för utsatta barn och unga, så delar vi reviso-

rernas kritik. Det är oacceptabelt att köerna är så långa och att insatserna i så många 

fall inte sätts in inom de 4 månader som lagen föreskriver. Stadsrevisionens gransk-

ning visar dock att Stockholm stad i 50 % av de granskade fallen inte lyckas nå lagens 

krav. Konsekvens av detta kan långsiktigt bli kraftigt ökade kostnader inom bland 

annat socialtjänsten.  

I sin helhet speglar tertialrapporten en borgerlig budget och politiska uppdrag som 

vi socialdemokrater tar avstånd från. Det vi nu ser är en oroande utveckling till följd 

av medvetna politiska beslut på flera centrala politiska områden. 



 

Angående förändringar av avgiftssystemen inom äldreomsorgen respektive stöd 

och service till personer med funktionsnedsättning bör förändringarna följas upp och 

återrapporteras till kommunfullmäktige ett halvår efter införandet. Vi anser också 

övergångsbestämmelser bör övervägas för speciellt drabbade hushåll.  

 

Reservation anfördes av borgarrådet Per Bolund (MP) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. att i huvudsak godkänna förslag till beslut 

2. i övrigt anföra 

 

Det är av stort intresse att via T2:an följa hur stadens verksamheter utvecklas. Om 

Miljöpartiet de gröna hade haft möjligheten att styra stadens verksamheter politiskt 

hade detta naturligtvis sett annorlunda ut med andra uppsatta mål.   

Den ekonomiska prognosen visar ett större överskott och det tack vara att konjunk-

turen har vänt i Stockholm. Detta är naturligtvis glädjande även om den ekonomiska 

krisen i vår omvärld ännu inte är över och att det fortfarande finns ekonomiska oros-

moln i vår närhet. Det som är ännu mer oroande är att samtidigt som staden har ett 

större överskott så vet vi att det finns verksamheter som har sparat och långt ifrån kan 

upprätthålla den service som Stockholmarna är i behov av. Barngrupperna i förskolan 

är alltför stora, missbrukare får inte den hjälp de har rätt till, barn- och ungdomsvården 

har för lite resurser. Det är mycket allvarligt när hälften av de tillfrågade socialsekrete-

rarna i Stockholm uppger att de inte har resurser så att de klarar att följa lagens krav. 

Skolan har ett stort behov av att exempelvis rusta upp elevhälsan. Staden har ett stort 

antal hemlösa. Trafiksituationen är inte löst och här visar man inte någon större ambi-

tion för att lösa den långsiktigt hållbart. Att sänka skatten som stadshusalliansen har 

gjort under den senaste mandatperioden i en lågkonjunktur har fått stora negativa följ-

der på verksamheter och speciellt för de människor som är mest utsatta. Det överskott 

som prognosen visar bör användas till de verksamheter där vi ser att behoven är stora 

samt till att planera för ett växande och hållbart Stockholm.   

Stimulans för Stockholm som investering i en lågkonjunktur är ett bra sätt att sti-

mulera ekonomin. Energieffektiviseringar och upprustningar av miljonprogramsområ-

den har kommit igång även om vi hade önskat högra ambitioner speciellt på miljö- och 

energiområdet. Samtidigt visar det sig att investeringar skjuts på framtiden och anled-

ningen till det är svårt att utläsa ur T2:an. Vi vill också påpeka vikten av att invester-

ingsnivån läggs på en nivå som gör att de inte belastar framtida verksamheter såsom 

också påpekas i skrivelsen. 

 

Staden ska vara en attraktiv arbetsgivare 

Den moderatledda majoritetens låga ambition på jämställdhets- och mångfaldsområdet 

får tydligt utfall i Tertialrapport 2. Målet är att ”utveckla” stadens jämställdhets- och 

mångfaldsarbete men få aktiviteter är genomförda. Det finns inga strategier för hur 



 

staden ska åstadkomma exempelvis jämställda löner. Ändå anses målet vara helt upp-

fyllt. Det är beklagligt att en stad i ”världsklass” har prioriterat ned arbete med att 

upprätthålla demokrati och mänskliga rättigheter i så hög grad som Stockholms mode-

ratledda majoritet. Verkligt utvecklingsarbete inom jämställdhet och mångfald kräver 

rejält ökade ambitioner.  

Det är bra att vissa stadsdelsnämnder redovisar att de genomför aktiviteter för att 

utveckla kunskaper i svenska hos vård- och omsorgspersonal med svenska som andra-

språk. Aktiviteten bör dock genomföras på ett mer sammanhållet sätt i alla stadens 

stadsdelar och nämnder. Det finns många även inom exempelvis utbildningsnämndens 

område (exempelvis skolbespisningspersonal och lokalvårdare) som skulle behöva en 

extra satsning på att utveckla sina kunskaper i svenska. Alla stadens anställda med 

behov av språkutveckling ska ha lika möjligheter att genomföra sådan kompetensut-

veckling utan lönebortfall.  

 

Jobb i stället för bidrag 

Det är positivt att det är fler människor som får arbeta och på så sätt inte är beroende 

av bidrag för sin försörjning. Hur stor del av den positiva utvecklingen som kan till-

skrivas jobbtorgen eller den positiva konjunkturen är svårt att bedöma. Det som fortfa-

rande oroar är att andelen av de som är långsiktigt beroende av försörjningsstöd samt 

ensamstående inte minskar. Det är fortfarande människor som återemitteras till stads-

delsnämnderna från jobbtorgen utan att ha kommit i arbete eller sysselsättning. Man 

kan befara att de som blir återremitterade till stadsdelsnämnderna helt hamnar utanför 

hjälp och stöd för att komma in på arbetsmarknaden.   

Fortfarande finns det brister hos SFI och samordningen med arbetsförmedlingen 

för de människor som är nyanlända. Miljöpartiets förslag på ”en dörr in-verksamhet” 

skulle kunna vara något att utveckla för att undvika att människor blir remitterade 

mellan olika instanser och på så sätt hamna mellan stolarna. 

 

En hållbar livsmiljö ska värnas och utvecklas 

Stockholms stad behöver ta krafttag vad gäller den mat som serveras i våra skolor, 

förskolor och äldreboenden.  Det handlar om att maten ska lagas av färska råvaror från 

grunden nära verksamheten, samt att utbilda måltidspersonalen för att höja kunskaps-

nivå och kvaliteten på skolmaten. Avgörande är även att upprätta en ny upphandlings-

policy med tydliga krav på miljö, klimat, djurskydd och social rättvisa.  

Att andelen ekologiska livsmedel i staden under perioden är 11%, är ingen impone-

rande läsning. Staden uppnår varken sitt eget mål på 15%, eller det nationella inrikt-

ningsmålet om att 25% av livsmedlen inom offentlig sektor ska vara ekologiska år 

2010. En studie av Ekomatcentrum visar att Stockholm ligger långt efter många andra 

kommuner, t ex Lund,  Malmö och Huddinge. Samtidigt visar tertialrapporten att vissa 

av stadens nämnder kommit betydligt längre än andra. Miljöpartiet menar att staden 

ska ha som målsättning att uppnå 40% ekologiska livsmedel år 2011, samt att ordent-



 

liga utbildningsinsatser ska göras för att öka andelen ekologiska och hälsosamma 

livsmedel i stadens samtliga nämnder.   

Till en hållbar livsmiljö hör insamling och rötning av matavfall för produktion av 

biogas. Även på detta område ligger staden långt efter såväl nationell målsättning samt 

ett flertal andra kommuner. Att vissa av stadens nämnder, t ex Socialtjänst- och ar-

betsmarknadsnämnden samt Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd inte ens uppnår de 

mål som staden har idag, är oacceptabelt men inte helt förvånande. Den politiska led-

ningen i Stadshuset har under fyra års tid givit tydliga signaler om att insamling och 

rötning av matavfall inte är något som ska prioriteras. Särskilt tydligt är detta vad 

gäller omhändertagande av matavfall från hushållen. Miljöpartiet menar att Stockholm 

har goda möjligheter att samla in och röta 70 procent av allt matavfall år 2015.   

Det är oacceptabelt att andelen förnybara drivmedel i stadens egna och leasade for-

don bara uppgår till 59 procent jämfört med kommunfullmäktiges mål på 85 procent. 

Vi anser att stadens fordonspark enbart ska innehålla miljöbilar med möjlighet till 

undantag för utrycknings- och specialfordon. Idag är andelen miljöbilar 89,6 procent. 

Alla verksamheter ska ha tillräckligt högt ställda årsmål för tjänsteresor med mindre 

miljöbelastande alternativ. 

Dubbdäcksförbudet måste utökas om det ska bli möjligt att uppnå de av EU fast-

ställda miljökvalitetsnormerna för partiklar. Bilar ägda av Stockholms stad ska köras 

med dubbfria vinterdäck. Detta gäller samtliga förvaltningar och bolag. 

Vi anser att möjligheten till prenumeration på SL-kort via löneavdrag ska fortsätta 

gälla som förmån för stadens anställda som reser kollektivt, för att främja mindre mil-

jöbelastande ressätt. Det går idag att via SL prenumerera på SL-kort, men SL uppger 

att denna tjänst är på väg att tas bort. 

Ökade insatser är nödvändiga för att få samtliga förvaltningar och bolag att uppnå 

målen för minskad elförbrukning. Det är bra att trafikkontoret nu avser att köpa in 100 

% förnyelsebar el, men vi vill ha ett klargörande av vad denna definition står för. Vi 

anser att staden enbart ska upphandla el märkt med Bra Miljöval. Trafikkontoret har 

tidigare upphandlat tysk brunkolsbaserad el i strid med kommunfullmäktiges policy. 

Vi är frågande inför att trafikkontoret avser upphandla el utan samverkan med övriga 

staden. Staden kan gentemot elbolagen få större fördelar än om förvaltningar och bo-

lag upphandlar el var för sig.  

 

Bostadsbyggnadstakten ska vara hög 

Bostadsbyggnadstakten ska fortsatt vara hög i Stockholm. Stockholm växer och ska så 

göra, men med förnuft. Att bygga staden inåt är bra, om det görs på ett genomtänkt 

sätt. För att detta ska lyckas bör staden områdesplaneras, d v s man tar ett helhetsgrepp 

över område för område och tittar efter var inom området skulle vara lämpligast att 

bygga. Då undviks den s k frimärkesplaneringen där huskroppar trängs ihop, värdeful-

la gröna ytor exploateras och allmänhetens missnöje växer. Tyvärr arbetar inte den 

moderatledda majoriteten på det här sättet, utan har som överordnat mål att bostäder 

ska fram med så kort och snabb planprocess som möjligt. Miljöpartiet ser också gärna 



 

att processen går fort, men det får inte ske på bekostnad av den demokratiska proces-

sen och kvalitetsförsämringar av projekten.  

Av de bostäder som den moderatledda majoriteten har beviljat under mandatperio-

den bryter varannan mot kriterierna för hållbart byggande. Majoriteten prioriterar 

fortfarande bostadsrätter och byggprojekt som inte är demokratiskt förankrade. Det är 

symptomatiskt att majoriteten inte uppnår målet om att påbörja minst 1000 hyresrätter. 

Stockholm behöver yt- och kostnadseffektiva hyreslägenheter för framför allt unga 

och studenter före glesa villaområden, och en prioritering av naturområden, parker och 

skolgårdar framför enskilda byggintressen  

 

Framkomligheten i regionen ska öka 

Miljöpartiet är kritiska till att majoriteten framförallt prioriterar framkomlighet för 

biltrafik. Åtgärder måste sättas in för att förbättra framkomligheten för kollektivtrafik, 

cyklister, gående och personer med funktionsnedsättning.  SL-bussarnas punktlighet i 

innerstaden varierar normalt mellan 80 och 85 procent jämfört med SL:s mål som 

ligger på 95 procent. Under våren 2010 var punktligheten ännu sämre.  Samordningar-

na av grön våg är uteslutande gjorda för biltrafiken. Åtgärder måste omgående vidtas 

för styrning av trafiksignaler som är anpassade för cyklister. Detta går snabbt att 

genomföra och kräver inte stora resurser. 

 

Lägesrapport om vattenprogrammet  

Lägesrapporten från vattenprogrammet visar att ett strategiskt vattenarbete är av stor 

nytta för Stockholm. Men arbetet med renare och mer tillgängliga sjöar och vattendrag 

kan förbättras, inte minst har resurser för miljöövervakning och saneringsåtgärder 

saknats under den senaste mandatperioden. Trots vattenprogrammets prioritering av 

strandzonerna för rekreation och biologisk mångfald ökar nu bebyggandet av strand-

områden. Ett levande båtliv bör kompletteras med miljöanpassningar av marinor och 

uppläggsplatser. 

Det är bra att anpassa vattenprogrammet till arbetet kring EU:s vattendirektiv och 

att dagvattenstrategin efter revidering kommer att anknyta till vattenprogrammet. Där-

emot är det inte påkallat att automatiskt förlänga vattenprogrammet sex år och därmed 

skjuta på åtgärder för bättre vattenkvalitet enbart för att några av parametrarna för god 

ekologisk eller kemisk status ges ett lagligt anstånd av vattendelegationen. Det är mer 

påkallat att se över hur programmet tydligare kan få in åtgärdsförslagen i budget och 

verksamhetsplaner. 

 

Förändringar i nuvarande avgiftssystem inom äldreomsorgen (dnr 327-

372/2009): 

En uppföljning behövs av det nya avgiftssystemet efter exempelvis ett år för att säker-

ställa tillämpningen och ge underlag för korrigeringar av eventuella oönskade effekter. 

Därutöver vill vi framhålla att ärendet om förändringar av nuvarande avgiftssystem 

inom äldreomsorgen är mycket komplext och svåröverskådligt. 



 

De föreslagna förändringarna verkar ändå vara väl motiverade utifrån principer om 

likställighet inom kommunen och i förhållande till landet i övrigt. Eftersom det inte är 

möjligt att få heltäckande kunskap om hur nuvarande avgiftssystem och de föreslagna 

förändringarna påverkar de äldres ekonomi, krävs en återkoppling efter en tid. Vi 

anser också att det är problematiskt att enskilda individer från dag till annan drabbas 

av stora avgiftshöjningar, och vill därför att övergångsbestämmelser övervägs för 

speciellt drabbade hushåll. Exempelvis kan sambor få en högre avgift eftersom de får 

ett lägre minimibelopp, genom att likställas med makar och registrerade partners. 

Även avgiften for nutrition höjs för personer som bor på servicehus, vilket innebär en 

ökning från 1 200 kr till 2 614 kronor per månad för personer som behöver hel nutri-

tion.  

 

Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom stöd och service till personer 

med funktionsnedsättning (dnr 326-711/2009): 

Vad vi kan bedöma utifrån det omfattande och detaljrika ärendet är att de föreslagna 

förändringarna i avgiftssystemet verkar vara väl motiverade utifrån principer om lik-

ställighet inom kommunen och i förhållande till landet i övrigt.  

Eftersom det inte är möjligt att få heltäckande kunskap om hur nuvarande avgifts-

system och de föreslagna förändringarna påverkar de funktionsnedsattas ekonomi, 

krävs en ganska snabb återkoppling till kommunfullmäktige när avgiftssystemet varit i 

drift en tid. Vi anser därför att kommunfullmäktige bör få en återrapport inom en rim-

lig tid, exempelvis ett halvår.  

Vi anser också att det är problematiskt att enskilda individer drabbas av avgiftshöj-

ningar, och vill därför att övergångsbestämmelser övervägs för speciellt drabbade 

hushåll. Även om det bara är 80 hushåll som drabbas, kan det slå hårt i det enskilda 

fallet. Vi vet inte heller på förhand hur många som verkligen beviljas handikappersätt-

ning. Exempel på stora försämringar är den föreslagna sänkningen av minimibeloppet 

för sammanlevande makar, registrerade partners och sambor från 5 350 kronor till 4 

492 kronor, vilket för en del hushåll ger höjda avgifter. Även avgiften för nutrition 

höjs för personer som bor på servicehus, vilket innebär en ökning från 1 200 kr till 2 

614 kronor per månad för personer som behöver hel nutrition. 

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Delårsbokslut per 31 augusti 2010 för Stockholms stad godkänns. 

2. Budgetjusteringar enligt kommunfullmäktiges beslut (utl. 2010:93) om 

Stimulans för Stockholm – en investering i kvalitetsutveckling, revide-

ras och verkställs med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteut-

låtande. 

3. Revidering av årsmål på indikatorer godkänns enligt bilaga 3 till stads-

ledningskontorets tjänsteutlåtande. 



 

4. Ordförandeskapet för stadens beslutande genomförandegrupp, för ut-

byggnad av särskilda boenden för personer med funktionsnedsättning, 

överförs från socialtjänst- och arbetsmarknadsnämnden till kommunsty-

relsen. 

5. Uppdraget att utarbeta förslag till policy för sponsring inom skolverk-

samheten i Stockholm stad, dnr 322-3846/2007, besvaras med vad som 

sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

6. Uppdraget att utveckla ett administrativt stödsystem för avtalsförvalt-

ning enligt lagen om valfrihetssystem, dnr 327-1589/2009, besvaras 

med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

7. Trafik- och renhållningsnämndens upphandling av elenergi med elcerti-

fikat, dnr 319-1119/2010, godkänns med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

8. Arvode för ordförande i byggnadsdelegerade, dnr 019-2688/2007, av-

slås med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

9. Idrottsnämnden medges rätt att genomföra upprustning och modernise-

ring av Stadion omfattande investeringsutgifter om 74,0 miljoner kro-

nor, inklusive tidigare nedlagda utgifter. Investeringsutgifter för 2010 

får inrymmas i idrottsnämndens befintliga investeringsbudget. Utgifter 

för efterföljande år beaktas i budget. 

10. Idrottsnämnden uppmanas att ta fram en långsiktig underhålls- och in-

vesteringsplan för Stadion och som tydligt beskriver hur den ska ut-

vecklas med avseende på idrottens och andra verksamheters behov.  

11. Centralupphandling av betalväxeltjänst genomförs med vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Kommunstyrelsen ges i upp-

drag att besluta om förfrågningsunderlag, meddela tilldelningsbeslut 

samt teckna avtal med vald leverantör för betalväxeltjänst. 

12. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att utveckla e-handel för medborgare i 

syfte att boka och betala för varor och tjänster som staden erbjuder. 

13. Till följd av förändringar i stadens it-organisation samt ändrade affärs-

strategiska överväganden revideras centralupphandlingslistan med vad 

som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Finanspolicyn för kommunkoncernen Stockholms stad inklusive däri 

angivna ramar för total extern upplåning samt intern utlåning och bor-

gensteckning för bolagen fastställs, bilaga 4 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande.  

15. Lägesrapport för Stockholms vattenprogram, dnr 304-2727/2009, god-

känns.  



 

16. Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom äldreomsorg, dnr 327-

372/2009, godkänns med vad som sagts i stadsledningskontorets tjäns-

teutlåtande. 

17. Förändringar av nuvarande avgiftssystem inom stöd och service till per-

soner med funktionsnedsättning, dnr 326-711/2009, godkänns med vad 

som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

18. Lönekartläggningsverktyget BAS ska inte längre användas till förmån 

för en samordnad och enhetlig process utifrån Sveriges Kommuner och 

Landstings analysverktyg Lönelänken med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

19. Riktlinjer för distansarbete i Stockholms stad upphör att gälla med vad 

som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

20. Möjligheten till prenumeration av SL-kort via löneavdrag upphör att 

gälla från och med den 30 april 2011 med vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 år 2010 för Stockholms stad godkänns.  

2. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 

156,8 miljoner kronor. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. 

Till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2010 års 

budget. 

3. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar om revidering av 

kommunfullmäktiges beslut (utl. 2010:93) om Stimulans för Stockholm 

– en investering i kvalitetsutveckling, medges nämnderna budgetjuster-

ing med 152,0 miljoner kronor för ökade nettokostnader, vidare tillförs 

Central medelsreserv: 2. Till kommunstyrelsens förfogande för oförut-

sedda behov 88,0 miljoner kronor.  

4. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader för pre-

stationsförändringar med 760,5 miljoner kronor. Finansiering sker ur 

Central medelsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för presta-

tionsförändringar i 2010 års budget. 

5. Nämnderna medges budgetjustering för ökade utgifter inom invester-

ingsplanen med 0,5 miljoner kronor. Finansiering sker genom att om-

disponera i Central medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande 

för oförutsedda investeringsutgifter i 2010 års budget. 

6. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 7,2 

miljoner kronor. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamå-



 

let budgeterade medel under Kommunfullmäktige m.m. i 2010 års bud-

get. 

7. Nämnderna medges projektmedel för att motverka hemlöshet om 0,5 

miljoner kronor. Finansiering sker genom att ta i anspråk i tidigare bok-

slut avsatta medel. 

8. Nämnderna medges stimulansbidrag med 37,1 miljoner kronor för in-

komna ansökningar för utbyggnad av förskolelokaler, under förutsätt-

ning att kraven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag upp-

fylls. Beslut om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskolelo-

kaler gäller tidsbegränsat till och med 2011.  

9. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

385,3 miljoner kronor för redovisade omslutningsförändringar samt för 

övriga omfördelningar och justeringar enligt bilaga 2 till stadslednings-

kontorets tjänsteutlåtande. 

10. Östermalms stadsdelsnämnds hemställan om avveckling av resultaten-

het Rio Servicehus godkänns.  

11. Rapport om uppföljning av ramavtal om enstaka platser, stadens vård- 

och omsorgsboende för äldre, hemtjänst i kommunal regi och privat 

regi samt ledsagning och avlösning enligt LSS och SoL 2009, dnr 327-

1649/2010, godkänns. 

12. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar om centralupp-

handling av betalväxeltjänst delegeras fastställandet av förfrågningsun-

derlag, meddelande av tilldelningsbeslut samt tecknande av avtal med 

vald leverantör avseende betalväxeltjänst till stadsdirektören. 

 

 

Stockholm den 17 november 2010 

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

 

Ylva Tengblad 

 

Reservation anfördes av Carin Jämtin, Roger Mogert och Tomas Rudin (alla 

S) med hänvisning till reservationen av (S) i borgarrådsberedningen. 

 



 

Reservation anfördes av Emilia Hagberg och Stefan Nilsson (båda MP) med 

hänvisning till reservationen av (MP) i borgarrådsberedningen. 

 

Reservation anfördes av Ann-Margarethe Livh (V) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 

1. Föredragande borgarrådets beslut avslås i huvudsak. 

2. Förändringar i avgiftssystem inom stöd och service till personer med funk-

tionsnedsättning respektive inom äldreomsorg behandlas i separata ärenden. 

3. Möjligheten till prenumeration av SL-kort via löneavdrag ska inte upphöra 

utan fortsätta att gälla enligt gällande regler. 

4. Därutöver vill vi framföra följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen beslutar för egen del följande 

1. Föredragande borgarrådets beslut avslås i huvudsak. 

2. En stadsövergripande utredning ska initieras om de strukturella orsakerna till 

de återkommande bristerna i uppföljningen av äldreomsorgen. 

3. Därutöver framförs följande. 

 

Tertialrapporten visar att Stockholm är en mycket rik stad, som går med stora ekono-

miska överskott samtidigt som högerpolitiken har misslyckats på centrala politiska 

områden som skolan, miljön, hemlösheten och tryggheten. Inte ens målet att bli norra 

Europas mest företagsvänliga stad uppnås helt, trots privatiseringar utan gränser och 

olagliga utförsäljningar till underpris. När det gäller målet om att Stockholm ska bli 

världens mest tillgängliga huvudstad år 2010 saknar vi fortfarande en utvärdering av 

måluppfyllelsen.  

En stor brist i tertialrapporten är att indikatorerna inte redovisas uppdelat på kön. 

Det betyder att analyserna av måluppfyllelsen helt saknar genusperspektiv.  

Baksidan av bilden av moderaternas framgångrika Stockholm är en segregerad stad 

på snart sagt livets alla områden. Det är invånare i små ekonomiska omständigheter 

som kämpar mot social och ekonomisk otrygghet, barn som växer upp under ojämlika 

levnadsvillkor och unga människor som riskerar att fastna i narkotikaberoende och 

långtidsarbetslöshet. Det är personer med funktionsnedsättningar som får vänta länge 

på lägenhet i gruppbostad och äldre som ofta får avslag på ansökan om servicehus och 

hemlösa som får allt mindre chans till en billig hyresrätt, eftersom många allmännytti-

ga hyresrätter sålts ut till bostadsrätter. Det är söderortsbor som har fått leva med en 

skräpigare och mer nedklottrad miljö än andra delar av staden. 

Med 6 miljarder kronor plus i kommunkoncernen och 2,7 miljarder kronor plus för 

staden finns pengarna för att öka jämlikheten, men då måste den politiska viljan fin-

nas. 

Det är intressant att när kostnaderna för ekonomiskt bistånd ökar under borgerligt 

styre beror det främst på konjunkturförsämringar men när kostnaderna minskar fram-



 

hålls istället stadens arbetssätt med arbetsmarknadsinsatser som en av de viktigaste 

faktorerna. Vår uppfattning är att staden satte in sina extra arbetsmarknadsinsatser 

alldeles för sent. Som ett resultat av den bristfälliga politiken visar socialtjänst- och 

arbetsmarknadsnämnden ett stort överskott. Arbetslösheten bland unga är allvarlig och 

i kombination med ökad tendens till användning av narkotika finns skäl att vara myck-

et oroad. Ungdomar ska inte vara långtidsarbetslösa, oavsett om de har försörjnings-

stöd eller inte. Mellan september 2007 och september 2008 har unga arbetslösa och 

unga i program med aktivitetsstöd ökat från 2,89 till 5,61 procent. Statistiken för ar-

betslösheten följer andra kurvor för en segregerad stad. De flesta unga arbetslösa sak-

nar arbetslöshetsersättning, vilket slår hårdast mot de som inte har familjer som kan 

hjälpa till ekonomiskt.  

Under målet en hållbar livsmiljö ska värnas och utvecklas står att kommunfullmäk-

tige prioriterar klimatfrågan för innevarande miljöprogram. Ändå delfinansierar staden 

motorvägsprojektet Förbifart Stockholm som kommer att leda till ökade utsläpp av 

klimatförändrande gaser. Staden har inte heller på allvar tagit tag i arbetet med att 

minska och helt fasa ut koleldningen i Värtaverket. Dygnsmedelvärdet för partiklar 

överskrids regelbundet på flera av stadens gator. Dubbdäcksförbudet på Hornsgatan 

räcker inte utan måste utvidgas till hela innerstaden. Trafiken måste också minska 

vilket satsningen på framkomlighet försvårar då det handlar om framkomlighet för 

bilister och inte för cyklister eller gående. Det är bra att staden tar fram en cykelplan 

för både inner- och ytterstaden men det enda problemet med de gamla uppdelade pla-

nerna var inte att de inte genomfördes. 

Bostadsbyggnadstakten ska vara hög och målet är 15 000 lägenheter under man-

datperioden varav en betydande del ska vara hyresrätter. För att komma till rätta med 

bostadsbristen räcker inte 15 000 bostäder och för att kompensera den stora ombild-

ningen från hyresrätter till bostadsrätter räcker det inte med en betydande del hyresrät-

ter. Stockholm är en oerhört segregerad stad och ska den utvecklingen vändas måste 

det byggas hyresrätter i innerstaden, i närförorter och i villaområden, det går inte att 

ensidigt omvandla hyresrätter till bostadsrätter och tro att det ger en blandad stad. 

Målet att halvera stadens mest utsatta hemlösa till 2013 är helt orealistisk med ma-

joritetens politik. Den minskning som redovisas är marginell. Det krävs en helt annan 

bostadpolitik och socialpolitik för att nå målet. 

Vi konstaterar att majoriteten inte heller når sina mål inom kultur- och idrottslivet, 

eftersom andelen stockholmare som är nöjda med stadens kultur- och idrottsliv har 

minskat jämfört med 2009. Det är en väntad effekt av nedskärningarna i kultursektorn 

som blir allt synligare, till exempel färre barn i Kulturskolan och försämringar på bib-

lioteken. Även antalet besök i sim- och idrottshallar minskar, vilket kan bero på höjda 

avgifter. Vänsterpartiet vill tvärtom uppmuntra till fler besök genom kostnadsfria bad 

för barn och ungdomar. Den dyrbara sponsringen av festivalen inför det kungliga bröl-

lopet var tydligen inte heller så intressant för stockholmarna.  

Snöröjningen fungerade mycket dåligt under årets första månader på grund av stora 

snömängder. Klottersanering och vårstädning blev också lidande. Efter en snörik bör-

jan på året är det grundläggande att staden upparbetar rutiner för att garantera snöröj-



 

ning, klottersanering och städning även under perioder med mycket snö. Framförallt 

behöver gång- och cykelvägar och trottoarer prioriteras då körbanor ofta blir snö- och 

isfria genom biltrafiken.  

Stadens ledning anser att medborgarna är bäst lämpade att bestämma vilka vård- 

och omsorgsgivare som de vill ha, samtidigt som man drar undan förutsättningarna för 

riktig valfrihet genom att aktivt minska antalet kommunala alternativ. Den här politi-

ken går stick i stäv med färska uppgifter från Svenskt kvalitetsindex, som visar att 

nöjdheten är större med kommunalt än med privat drivna serviceboenden i äldreom-

sorgen och tendensen är också sjunkande betyg i privat och ökande betyg i kommunal 

verksamhet. 

Trots stora ord råder inte heller likställighet mellan privata och kommunala utföra-

re, vilket vänsterpartiet uppmärksammat i flera sammanhang. Stadens ledning har 

förblindats av sin tilltro till total konkurrensutsättning och har inte ens haft ordning på 

sina egna anvisningar. Det har lett till att staden systematiskt har missgynnat egenregi-

anbud inom socialtjänsten. 

Vi har långt ifrån en likvärdig förskola och skola i Stockholm. Kunskapsresultaten 

varierar kraftigt mellan skolorna och förskoleinspektörerna rapporterar om stora kvali-

tativa skillnader i förskolorna, som behöver åtgärdas för att garantera alla barn en bra 

förskoletid. Staden når varken målet om barnomsorgsgaranti, barngruppernas storlek i 

förskolan eller utbildningsnämndens alla årsmål om skolan. Det är inte acceptabelt att 

en femtedel av småbarnsgrupperna har fler än 14 barn och en fjärdel av 4-5 årsgrup-

perna har fler än 18 barn.  

Att hälften av eleverna inte känner arbetsro i skolan ger underkänt till borgerlig 

skolpolitik. 

Återigen redovisas stora brister när det gäller byggandet av lägenheter i gruppbo-

ende för personer med funktionsnedsättningar. Att bara 51 lägenheter av ett mål på 

100 planeras byggas är ett tydligt tecken på att vi inte längre har en social bostadspoli-

tik.  

I stadsdelsnämnderna har individ- och familjeomsorg och stöd och service till per-

soner med funktionsnedsättningar de största underskotten i kronor räknat. Tilldelning-

en från stadshuset räcker helt enkelt inte till för vården av barn, unga och vuxna med 

missbruk. Inom stöd och service har privatiseringar och försäkringskassans hårda 

tillämpning övervältrat kostnader på kommunen. Inom äldreomsorg redovisas under-

skott totalt med stora skillnader mellan olika stadsdelsnämnder. Vi menar att resurs-

fördelningen måste ses över, och att äldreomsorgen i sin helhet behöver resurstillskott 

för att säkra tillräcklig kompetens och en god omsorg. 

Överskotten i kultur- och föreningsverksamheten visar att pengarna används som 

reservpåse för underskott på andra områden eller för att kunna redovisa ett budget-

överskott. Att arbetsmarknadsåtgärder visar överskott är anmärkningsvärt när många 

står långt från arbetsmarknaden och skulle behöva till exempel en offentligt skyddad 

anställning. 

Socialtjänst- och arbetsmarknadsnämndens överskott på 17 mnkr är ett resultat av 

hårda nedskärningar av viktig social service. Månadsrapporten för november visar att 



 

överskottet kan bli så stort som 37 mnkr. Med tanke på de stora sociala problemen 

som vi har i staden måste alla resurser som är avsatta för socialtjänsten också användas 

till socialtjänst. Det är ett mycket dåligt resultat ur stockholmarnas perspektiv att visa 

överskott i denna nämnd. 

Utbildningsnämndens underskott är också oroande och vi befarar att det blir de 

skolor som har de största behoven som ännu en gång får de största nedskärningarna.  

Förändringar i avgiftssystem inom stöd och service till personer med funktionsned-

sättning respektive inom äldreomsorg ska behandlas i separata ärenden. Förändringar-

na måste följas upp och återrapporteras till kommunfullmäktige ett halvår efter infö-

randet. Övergångsbestämmelser bör övervägas för hushåll som drabbas av stora för-

ändringar. 

Även om den nya tekniken har inneburit att riktlinjerna för distansarbete blivit för-

åldrade är det viktigt att staden fortsätter att underlätta flexibla arbetsformer för så 

många arbetstagare som möjligt. Det är viktigt inte minst i ett jämställdhetsperspektiv.  

Att 12 procent av medarbetarna prenumererar på SL-kortet via arbetsgivaren visar 

att det är en uppskattad förmån. Vi är inte beredda att avskaffa den möjligheten att 

uppmuntra till miljövänliga resor. Att betalningen kan göras genom månadsvisa löne-

avdrag är viktig för anställda som inte är högavlönade. Merkostnaden för staden kan 

absolut motiveras såväl i ett personalpolitiskt som i ett miljöpolitiskt perspektiv. Sta-

den bör också skriva till regeringen och begära en ändring av bestämmelserna, så att 

arbetsgivare kan ge cykel- och kollektivtrafikförmåner till medarbetare. Att staden inte 

når målet om högst 5 procent sjukfrånvaro visar att det inte är genom indragna perso-

nalpolitiska åtgärder, privatiseringar och nedskärningar som arbetsmiljön kan förbätt-

ras utan genom att satsa på personalen.   

Uppföljningen av ramavtalen inom äldreomsorgen visar återkommande brister när 

det gäller dokumentation, kompetens inom nutrition och hygien samt kompetensut-

vecklingsplaner. Vi ser detta som strukturella brister när det gäller resurser och kom-

petens som staden måste gå till grunden med. 

 


